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• Em/ringer i boryerli[I slraff elo11. 

lil 

Ved lov nr. 120 af 17. maj 1956 er der gennemført nogle æn,lringer i 
borgerlig straffelov. Den vigtigste angår løsladelse på prøve fra f æ11g
sel, lH"orom der i st raffelovens § 38 som nyt stk. 3 er indføjet følgende 
bestemmelse: 

,.Efter justitsministerens bestemmelse kan prøveløsladelse ske ticlli
gere end i stk. 1 nævnt, når dette efter de foreliggende oplysninger, 
herunder anstaltens udtalelser om fangen, må anses for begrundet i det 
enkelte tilfælde. Prøveløsladelse kan tidligst ske, når fangen har ud
stået halvdelen af straffetiden, dog mindst 4 måneder." 

Denne bestemmelse udgør et supplement til § 38, stk. 1. Det er stadig 
lovens hovedregel, at spørgsmålet om løsladelse på prøve fra fængsel 
først bliver aktuelt efter forløbet af to trediedele af straffetiden og 
mindst 9 måneders afsoning. På dette tidspunkt skal der på grundlag 
af en indstilling fra fængslet tages stiJling til, om prøveløsladelse skal 
ske. Det hat· imidlertid været følt som en mangel Yed lovens ordning, 
at der slet ikke var nogen mulighed for prøveløsladelse efle1· kortere 
afsoningstid end 9 måneder, ligesom der ·ved længere straffe under
tiden har været trang til at løslade på prøve, rør to trediedele af straffe
tiden var forløbet. ~fan har i stedet gjort brug af betinget benådning, 
og når loven nu åbner mulighed for prøveløsladelse efter udståelsen af 
den halve stra(f etid, dog mindst 4 måneder, må man efter de bemærk
ninger, der ledsagede lovforslaget, opfatte forholdet således, at den nye 
regel i det væsentlige kun kan ventes anvendt i de tilfælde, hvor der 
hidtil er sket benådning. Prøveløsladelse efter § 38, stk. 3, vil forud
sætte, at den enkelte fanges forhold i særlig grad taler derfor. På den 
anden side har behovet for sådanne løsladelser dog været så stort, at 
man har fundet det unaturligt - og tillige af forskellige grunde uprak
tisk - fortsat at am·ende benådning i dette øjemed. I bemærkningerne 
til lovforslaget og i bilag til folketingsudvalgets betænkning indeholdes 
nogle talmæssige oplysninger om prøveløsladelse og benådning. 

I straffelovens § 42 er som nyt stk. 5 indføjet følgende bestemmelse 
om personer, der er løslacll på prøve fra 11ngdomsfæ11gsel: 

"Rejses tiltale mod den løsladte for et strafbart forhold, indhentes 
en udtalelse fra fængselsnævnet om, hvorvidt domfældelse for del på
gældende forhold vil medføre genindsættelse. Såfremt dette er tilfæl
det, kan retten med anklagemyndighedens samtykke ved dommen ind
skrænke sig til at afgøre skyldspørgsmålet". 

Denne bestemmelse har skullet klare en praktisk vanskelighed, som 
undertiden er opstået, når en fra ungdomsfængsel prøveløsladt person 
har begået nye lovovertrædelser, med hensyn til hvilke der ikke er af
lagt tilståelse. I delte tilfælde kunne fængselsnævnet ikke bestemme 
genindsættelse i ungdomsfængsel, før den pågældendes skyld var fast• 
slået ved en ny dom, og den ved dommen pålagte straf måtte da efter
gives, når genindsættelse fandtes mere hensigtsmæssig end strafafsoning 
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i arresthus eller statsfængsel. Nu kan retten nøjes med at afgøre skyld
spørgsmålet uden at pålægge nogen straf. 

Tilsvarende lovændringer e1· sket med hensyn til arbcjdsh11s og sik
kerhedsf orvarillg, idet der i§ 63, stk. 2, og § 66, stk. 1, er optaget hen
visninger til § -12, stk. 5. Endvidere er der sket den ændring, at prøve
tiden ved arbejdshus fastsættes til mindst 1 og højst 3 år (hidtil altid 
1 år), og at prøvclØsladclse fra sikkerhcdsforval"ing altid kan ske efter 
4 års forløb (hidtil har det ved gentagen dom til sikkerhedsforvaring 
været således, at prøveløsladelse først kunne ske efter 8 års forløb). 

Den nye 1ov hat· endelig ophævet straffelovens § 289 om polititilhold 
til visse berigelsesforbrydere. 

De skete ændringer i borgerlig straffelov er anbefalet af straffelovs
kommissionen. Der har dog i kommissionen været delte meninger om, 
hvorledes man burde imødekomme del praktiske behov for prøveløs
ladelse udenfor den hidtidige regels område. 

En ko111111issio11sbelænknillg om me11laltmdersøgelser. 
I december 1951 nedsatte justitsministeriet en kommission, der skulle 

overveje spørgsmål vedrørende de retspsykialriske undersøgelser i 
straffesager. Kommissionen, for hvilken først højesteretsdommer J. 
Herfelt, siden 1954 kontorchef i justitsministeriet Chr. L11dvigse11 har 
været formand, har afsluttet sit arbejde med afgivelsen af en Betæ11k
ni11g om de retspsyldalriske 1111dersøgclser i straf{ esager (København 
1956, 164 sider). 

Det førsk hovc,!spskgsmlll, som har foreligget for kommissionen, er 
angi\'clsen ar de tilfælde, i lwilke me11lal11ndersøgelse bør fi11de sted. 
Spørgsmålet behandles i betænkningens kap. III (p. 10- 18) samt i af
snit I i kommi.ssionens udkast til cirkulære angående mentalundersø
gelser i straffesager (p. 118 ff). I dette udkast har man først (under A) 
peget på nogle almindelige retningslinier, h\'orefte1· det bl.a. normalt 
skal anses som en forudsætning for mc11talun1h·rsøgclscs iværksættelse, 
at sigtelsen angår en lovo\'ertrædelse af a!Yorligcre karakter. Dernæst 
omtales (B) ni grupper af tilfælde, ln·or 11nck1·s1igclse altid hør fore
tages, og endelig (C) anføres de retningslinier, som iØ\'l'igt er egnede 
til at lægges til grund for et skøn over, om undersøgelse bør fm·etages. 
Kommissionen har ikke angivet nogen beregning eller noget skøn over 
antallet af undersøgelser efter de foreslåede retningslinier. Man regner 
dog med, at 1·eglcrne - omend de på de fleste punkter vil svare til nu
gældende praxis - vil medføre en stigning i antallet af undersøgelser, 
navnlig i kraft af de retningslinier, som foreslås med hensyn til unge 
under 21 år og recidivister. Et enkelt medlem af kommissionen anser 
det for betænkeligt at forøge antallet af mentalundersøgelser. 

Den vigtigste opgave for kommissionen har været at overveje den 
mest hensigtsmæssige orga11isalio11 af me11lal1111dersøgelser11e. De her
hen hørende spørgsmål er navnlig behandlet i betænkningens kapitler 
VIII- XI\' (p. 54- 97). Kommissionen oplyser, at der i 1954 blev 
foretaget 1288 mentahmdersøgclser i Danmark, heraf 1139 ambulant 
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og 149 i fol'bindelse med indlæggelse på hospital eller anstalt. Af de 
1139 ambulante undersøgelser ble,· 752 foretaget af amts- og kredslæger 
(hvis uddannelse i psykiatri gennemgående er meget begrænset), 251 
af de to overlæger i psykiatri ,·cd den københavnske undersøgelses• 
klinik og 109 af læger ved to sindssygehospitaler og en åndswagc
anstalt. 

a. Amb11la11te 1111dersøgelsez-. Det er kommissionens opfattelse, at 
alle mentalundersøgelser principielt hør foretages af speciallæger i 
psykiatri, men man anser det ikke for praktisk muligt strax at søge en 
sådan ordning indført. Der anvises imidlet·tid en fremgangsmåde, ved 
hvilken man gradvis kan lægge flere og flere undersøgelser o ver til 
specialuddannede læger. :iian har for tiden i fire politikredse særonl• 
ninger, efte1· hvilke embedslægerne er fritaget for at foretage mental
undersøgelser, idet undersøgelserne i stedet foretages af læger ved 
sindssygehospitalerne ved Århus og Nykøbing S. samt ved åndssvage
anstalten Andersvænge. Kommissionen foreslår, at man efterhånden 
søger lignende ordninger gennemført andre steder i landet, ln·or det· 
efter nærmere undersøgelse og forhandling viser sig at være mulighed 
for tilknytning til en psykiatrisk institution. Denne retningslinie an
befales af retslægerådet og sundhedssty1·elsen. Hermed vil amts• og 
kredslægernes deltagelse i mentalundersøgelserne altså gradvis blh·c 
reduceret. Kommissionen har ikke ment, at en ændring i retning af 
specialisters medvirken kan baseres på ansættelse af psykiatere inden
for de forskellige lokale områder eller på oprettelse af retspsyki11tl'iske 
institutioner sYarende til den københavnske; dog foreslår man, at den 
hidtidige særordning i Århus omformes, således at der i en ovel'læge
stilling under sindssygehospitalet ansættes en rctspsykiater, som for
uden mentalundersøgelser også kan påtage sig psykiatrisk tilsyn, til
syn med antabuspatienter m. "· 

Med hensyn til undersøgelsesklinikken i København foreslår kom
missionen ikke egenllige reformer, men det kan nævnes, at man anser 
en afkortn'ing af expeditionstiden og en reduktion af undersøgelsernes 
omfang for mulig. Kommissionen foreslår i udkastet til en instrux til 
lægerne følgende regel om den maximale ,·arighed af undersøgelserne 
(ikke blot i København): ,.Såfremt erklæring om en ambulant under
søgelse ikke kan afgh·es i en arrestantsag inden (i uger og dlers inden 
8 uger efter, at sagen er modtaget, sender lægen indberetning herom 
til justitsministeriet med angh·else af grunden til, at den nævnte frist 
ikke har kunnet overholdes". 8 ugers reglt'n skal ogsfl gælde Ye(I ind
læggelse til ohserYation. 

b. Me11talobseriiatio11 . Af ialt 1288 mentalundersøgelser i 1954 fandt 
som nævnt 149 sted i forbindelse med indlæggelse på hospital eller 
anstalt. Sådan mentalobser1,atio11 sker som regel efter forudg,iende un
dersøgelse på den undersøgende læges elh.•r retslægerådets foranled
ning. Kommissionen anser en vis reduktion i antallet af obserYationer 
for ønskelig og mulig (særlig når ambulante undersøgelser i videre 



174 o.\:SSK 1rno:sm 

omfang henlægges til psykiatere) . IØ\Tigt har det været kommissionens 
opgave at tage stilling til forskellige ønsker om at få de kriminelle 
observander flyttet fra sindssygehospitalerne til særlige institutioner. 
Direktoratet for statens sindssygevæsen har oplyst overfor kommissioT 
nen, at sikringsanstalten i Nykøbing S. snart vil være på det nærmeste 
oYerflØdig som forvaringsinstitution og vil kunne stilles til rådighed 
som observationsinstitution for kriminelle patienter. Kommissionen 
ha1· haft visse betænkeligheder ved denne løsning, men anbefaler dog, 
at den søges realiseret. Ordningen skulle være den, at institutionen i 
:Nykøbing S. principielt stod til rådighed som obsen·ationsinstitution 
for sigtede fra hele landet, men at visse observander fortsat burde an
bringes på de almindelige sindssygehospitaler (i København psykiatri
ske afdelinger), se herom p. 84- 88 og udkast til cirkulære afsnit IV 
p. 123. ~år kommissionen har anbefalet denne løsning, skyldes det 
bl.a., at anstalten i Nykøbing S. kan opfylde både hospitalsmæssige og 
sikkerhedsmæssige krav til en observationsinstitution, og at man ikke 
indenfor en overskuelig årrække kan , •ente at få etableret en helt ny 
observationsinstitution, fx i tilknytning til en behandlingsinstitution 
(et "kriminalasyl") for ,·isse domfældte kriminelle patienter. 

c. Retslær1e.rtidet. Kommiss ionens omtale af retslægerll.dets funktion 
indenfor det retspsykiatriske mulersø~elsesvæsen rummer ikke forslag 
om større reformer. Rådet har foreslået visse udvidelser med hensyn 
til de retningslinier, efter hvilke sagerne skal forelægges det til udta
lelse, og dette forslag har kommissionen i det væsentlige kunnet til
træde ()I. o:i- 95 og udkast til cirkulære afsnit Y p. 123- 2·1' . Jp,-rigt 
hemærk<'r kommissionen bl.a., al det i enkelte tilfælde Yil være ønske
ligt, om et medlem af rådet afgiver forklaring i retten, a l rådets erklæ
ringer untll.>rtiden bør give en fyldigere begrundelse fol' konklusionen, 
og at meningsforskelle indenfor rådet med hensyn til ikke UYæsentlige 
spørgsmål bør komme tydeligt til udtryk. 

Det sidste kapitel af kommissionens redegørelse (p. 104- 14) hand
ler særlig om anYenclelsen af narkoanalyse. Der er ikke i kommissionen 
opnået enighed om, lnilken stilling man bør indtage !il spørgsmålet 
om narkoanalysens anvendelse som diagnostisk hjælpemiddel (om dens 
ulilstedelighed i efterforskningsøjemed har der ikke ,·æret h•iyl). Et 
mindretal (5 medlemmer) Yil helt udelukke anvendelsen af rrnrko
analyse; e t flertal (13 medlemmer) foreslår følgende bestemmelse i 
rcts1>lejelovens § 744, stk. 4: ,.N'arkoanalyse og andre undersøgelses
metoder, ved hvilke den sigtede søges hensat i en abnorm be\'idstheds
tilstand, må kun anvendes, når den sigtede har erkendt sig skyldig i 
tiet eller de forhold , som sigtelsen vedrører, eller når han ikke har 
l'rindring derom, men der l'fler samtlige foreliggende omstændigheder 
ikke er rhnl'lig tviYl om, at han har begået den kriminelle handling, og 
han ikke selv gør gældende, al dette ikke er tilfældet. End,·idere skal 
såvel den sigtedes som forsvarerens samtykke være indhentet. Und
tagelsesYis kan retten dog Yed kendelse tillade anvendelse af en sådan 
nndcrspgelsesmetocle, uanset at fors,·areren nægter sit samtykke; for-
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inden kendelsen afsiges, skal der gives forsvareren lejlighed til at ud• 
tale sig". 

Det skal kort næ,·nes, at kommissionen også på et andet punkt tager 
stilling til et i de senere års internationale diskussion fremhævet pro• 
blem vedrørende straffeprocessen, nemlig spørgsmålet om en deling 
af processen i to stadier: skyldafgørelse og sanktionsafgørelse. Spørgs
målet melder sig i den foreliggende sammenhæng, fordi man kan tænke 
sig mentalundersøgelsen foretaget efter, at skylden er fastslået. Kom
missionen skitserer i bilag D nogle lovregler, der er benyttet som 
diskussionsgrundlag, men man er af den opfattelse, at der ikke hør 
stilles forslag om ændring af den gældende procesordning i den nævnte 
retning (se kap. \'I p. 38- -17). 

Kommissionen omtaler en række andre s1>Ørgsmål: mentalcrklærin• 
gens indhold og form, grundlaget for undersøgelsen, erklæringens an
vendelse under straffesagen, anvendelsen af psykologiske tests m. , .. 
Til selve betænkningen knytter sig forskellige bilag, af Jn•ilkc de vig
tigste - udkastene til cirkulære og instrux - t•r næ,·nt foran. Bilag H 
er en redegørelse 11f professor, dr. m<'d. l'illars l.111111 om anvendelsen 
af psykologiske tests, og i bilag K omtales de retspsykiatriske under
søgelser i S,·erige og Xorgc. 

Den særlir1e kluyeret. 

I \;geskrift for Ret,;væscn 1956 p. 331- 32 er meddelt nogle oplys
ninger om den særlige klagerets virksomhed i tiden fra 1. juli 1953 til 
30. juni 1955. Der er i dette tidsrum til retten indkommet 237 begærin
ger om genoptagelse af straffesager. 6 begæringer, heraf 3 vedrørende 
sager om OY<.'rtrædelse af loY nr. 406 af 28. august 1945 (værnemager
loven), er taget til følg<-'. 3 sager er tilladt genoptag<-'t i medfør af rets
plejelovens ~ 987 om genoptagelse af ucleblivelsessagcr. 201 begærin
ger er afrist, forkastet eller henvist til andre lll)'mligheder. De reste
rende 27 sager var ikke afgjort pr. 30. juni 1955; i to af disse sager er 
genoptagelse senere tilladt. 

Eftc1· professor, dr. jur. Brwin .ll1111ch-Peterse11s død er professor, 
dr. jur. K1111<i /llum clen 30. april 1956 beskikket til for el tidsrum af 
10 Ar fra 1. april 1056 som medlem af den særlige klageret at tiltræde 
denne ,·cd behandlingen af sager om genoptagelse af en straffesag. 
Som suppleant for professor lllmn er beskikket profcs,;or, <Ir. jur. W. 
E . von Eybe11. 

!(mul H'aabe11. 

FINSK KH<}NJKA. 
Efter det kronikan hl'lriiffande Finland scnast publicer111ks i denna 

tidskrift, har lagstiftningen på straffrattens område nftstan helt varit 
avstannad. Som enda lindring inom sagda riittsgebit kan niimnas ett 
genom lagen den 1/ 4 1955 gjort tillligg till kriminaliseringen, som anges 
i 8 § 38 kap. S. I.., ,·arigenom straffskyddet i fråga om brnhemlighetcn 
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utstråckts till alt omratta samtal och telegram, vilka formedias genom 
telefon. och telegrafverket. 

På straffprocessens område har diircmot genomforts en bcaktans• 
vård reform. Genom lagen den 7/ 1 1955 angående iindring av 30 kap. 
rattegångsbalken har sokandet av lindring i hovriitts avgoranden helt 
och hållet reviderats. For en dylik iindringsansokan erfo1•dras enligt 
lag alltid hogsta domstolens tillstånd, som jiimlikt lagens 3 § beviljas 
endast: 1) om anledning forekommer till lindring i det slut, vartill hov
ratten kommit, eller eljest med hiinsyn till sakcns bcskaffcnhet skiil 
foreligger att upplaga målet till provning; eller 2) 0111 det med avsecnd<.
å lagens tilHimpning i andra liknande fall iir av vikl att målet drages 
under hogsta domstolens provning eller part visa!. all iinclringssokande 
for honom iir av synnerlig vikl utover det mål, ,·arom ar fråga. 

I mål, vari hovråtten handlagl straffyrkandc, må fullfoljdstillstånd 
enligt paragrafens forsta punkt ej meclclelas allmiinna aklagaren eller 
målsågandcn, med mindre talan avscr brott, varå enligt den normala 
straffskalan kan folja tukthus over tre år, avsiiltning eller skiljandc 
från utovning a,· tjiinst clle1· forlust av mcclborgcrligt fortroende eller 
oviirdighet alt nyttjas i landets tjlinst, ej heller tilltalacl, med mindre 
han dåri for något brott clii111t;, till fiingl'lsc over sex månaclcr, tukthus, 
avsiittning eller skiljande fl'l'm uli>vning av tjiinst eller hovråtten i sitt 
utslag forklarat honom fiklustig mcdhorgerligt forlrol'ndc eller oviir
dig att nyttjas i landets tj:inst eller fråntagit honom riitten att driva 
niiring eller yrkl•, Har hovrlittcn i brottmål handlagt tnlan om forvcr
kande av cgendom eller cless viinle eller skaclestånd eller utgirnnde av 
tosorc, må fullfoljdstillstfind enligt samma punkt meddt"las part, dock 
icke alhniinna åklagaren, om viirdet a,· vue! han genom hovriittens av
goranclc i sagda hiinseendc tappat uppcnbart o,·erstigl'r 100.000 mark. 

Ehuru lagstiftningen Ilå straffr1ittcns område icke formår uppvisa 
fiirdiga resultat, har rcformarbetet på niimnda riittsgebit Iikviil igång• 
salts på riilt bred bas. Den i borjan av år 19.'i•I tillsatta slrafflagskom• 
mitten med undertecknad som orclfornrnle torcle mHler innevarande 
Ar bli fårdig med sitt forslag angåenck hrntt mol Ih- och kroppslig 
integritet. I slutet av senaste år tillsalte n•~eringen l'n kommitte, som 
erholl i uppdrag alt reformera straffvcrksHillighctcn i he la dess vide!. 
Till ordforande kallade regeringen prcsiclenten i hogsta domstolen 
Toilio Tarja1111e, til! medlemmar justiticrådet Lauri Takl,1111e11 , profes
sorn Bry11oll Ho11kasalo, overclircktorcn 1'ale11ti11 Soi11t•, lugstirtnings
rådet Te11ho Autere och f:ingclsedirckttircn, assessor J. Ko11/li11e11 samt 
till sekreterare jurisdoktorn, docenten ln/.:eri Anttila och regerings
sekreleraren Olavi Merimaa. Reformeringen av verkstiilligheten av 
frihetsstraff har blivit synncrligen aktuell cliirigenom, alt giillandl• 
normer for densamma, vilka uppgjorts for slutna inriillninl-(ar, liimpa 
sig icke som sådana for halvoppna och oppna inrlillninl-(ar, vilka under 
de senaste decennierna allt mcra tagits i hruk. 

Då de stiiringar, vilka uppstått till foljcl av krigen. så småningom 
upphort inom samhållslh·et och livet åtcrgått tilt del normala, har det 
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sitt intresse alt anstiilla en jamforelse mellan brottsligheten under de 
senaste åren och brottslighetc:>n under åren fore krige!. Jag har som 
jamforelseperioder valt åren 1935- 1939 och åren 1950- 1954. For 
mord domdes under den forra perioden 78 och for mordforsok 30 
personer. Under den senarc perioden for mord 36 och for forsok 29 
personer. For dråp domdes under den forra pc:>riodcn 170, under den 
senare 133 personer; dråpforsok 47 resp. 71; misshandel med dodlig 
påfoljd 360 resp. 245. Antalet våldsdåd visar alltså stadig nedgång. For 
stold och snatteri utgora siffrorna 12.954 resp. 14.481, varfor denna 
brottgrupp visar en viss okning. Okningen overstigl'r likviil icke 
mycket motsvarande befolkningsokning under s:unma tid, d. v. s. {lr 
1935 3.786.000, år 1950 4.029.000 och år 1954 4.216.000 innevånare. 
Sedlighetsbrotten och trafikforscelserna hava daremot starkt okat. 

Brynolf Ho11kasalo. 

SVE~SK KRONIKA. 
Justitieministern, statsrådet Zetterberg lrnr tillkallat sakkunniga for 

att utreda frågan om effektivare åtgarder inom eftervård och annan 
kriminalvård i frihct. Ordforande i utredningen lir gc:>neralclircktoren 
Gustav Vahlberg och sekreterare byråchefen Olof .llele11. 

I direktiven for utredningen erinras bl.a. om slraffli1gbereclningens 
framstallning d. 15 dec. 1954 med hemstallan om vissa åtgiirder till 
forbiittrande av eftervården"l). Det framhålles emellertid alt eftcrvår
dens problem bor tagas upp till en mera allsidig utredning. Utredning
ens uppgift bor vara alt foreslå de åndamålsenliga och Himpligt av
passade åtglirder som kan vidtagas for alt undanroja påtagliga brister 
i den nuvarande eftervården och alt dessutom, efter en mera samlad 
overblick av problemen inom eftervården och ovrig kriminalvård i fri
het, foreslå de ålgårder som på Hingre sikt bor vidtagas for alt siitta 
denna viktiga del av kriminalvården i stånd alt fungcra på det mest 
åndamålsenliga saltet. Justitieministcrn pekar på alt eftervårdande 
åtgånler kan forekomma betriiffandc samma person från olika vård
områden. En splittracl tillsynsorganisation ar under sådana forhållan• 
den icke åndamålsenlig. Å andra sidan kan sammanforandc av samhiil
lets eftervårdsorganisationcr for olika vårdområden vålla svårigheter. 
Hithorande problem bor overvligas. Den utredning som tillsatts for 
undersokning av skyddsforeningarnas uppgifter och ekonomiska for
hållanden2) bor nedliiggas, och dess uppdrag fullfoljas och slutforas 
av den nya utredningcn. Anstaltstiden och eftervården bor ses som en 
helhet med ett gemensamt mål, nlimligen alt slhitt mojligt återanpassa 
den domde i samhallet. 

1 ) Se NTfK 1955 s. 67. 
2 ) Se NTfK 1955 s. 181. 
Enligt lagen om villkorlig frigivning skall villkorlig frigi vning, om 

straffliden ar av viss liingd, obligatoriskt ske efter det fem sjattedelar 
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avtjiinats. Dessutom finnes miijlighet till fakultativ ,·illkorlig frigivning 
sedan två tt·edjedelar avtjiinats; beslut hiirom meddclas a,· fångvårcls
styrelsen. Enligt direktiven for utredningcn skall o,·t•rviigas om icke 
frigivning kan komma till stånd på ett någol tidigarc stadium i sådana 
fall, då delta visar sig liimpligt. Genom en forbiillring av cftcrvårdcn 
och en mera individuell provning och bedomning torde det vara moj
ligt alt i storre omfattning utnyttja en fakultativ frigi vning s:lsom ett 
medel for den diimdes åternnpassning i sambailet. En sådan bedom
ning torde emellertid siikrast kunna ske, om handHiggning och beslut 
decentraliseras. 

Justitieministern nåmner i direktiven vidare bl.a. att en viss for
håttring av de intagnas ersiittning torde vara miijlig och motiverad a,· 
utvecklingen på andra områden. Vid utredningen bor också under
sokas vilka åtgiirder som kan vidtagas for alt få till stånd en vidgad 
tillampning av frigångssystemet, och frågan om den frigivnes utrust-

. ning bor upptagas. Utredningen bor oveniiga vilka åtgiirder som i 
olika avseenden kan vidtagas for att hjiilpa de frigivna alt finna bostad. 
Det ar angeliiget att forbiittra mojligheterna att ingripa med praktiska 
behandlingsåtgiirclcr. Det bor siirskilt undersokas vilka l\tgiircler som 
kan vidtagas for all tillriickliga rnojligheter skall foreligga att med 
olika slag av medicinska åtgiinlcr ingripa mol akuta tillstånd av for
giftning med alkohol eller andra mcclel. Xven i fråga om medicinsk 
behandling av såclana mentalsjukdomar eller psykiska abnormtillstånd 
som icke påkallar vård }Jå sinnessjnkhm men likviil kan vara av bety
delsc for kriminuh•ården i frihet, bor ntredningen unclersoka vilka 
bchandlingsmojligheter som kan stå till forfogande och framHigga de 
forslag som finnes påkallade. Ett niira liggande spiirsmM iir i vad mån 
det kan visa sig vara till nytta att skupa mojlighcll!r till en psykotera
peutisk behandling. - Frågan om :ms tiillning a,· frigivna i statlig 
tjiinst bor iiverviigas. De problem som dår vid uppkommer torcle cmel
lertid ha en mera allmiingiltig innebord. Pli ulrcdningen bor ankomma 
alt overvaga i vad mån det lir mojligt alt genom upplysning undanroja 
en fordomsfull och sakligt ogrundad misstrn mot kriminalvårclsklientel. 
Slutligen uttalas att utredningen bor tillgoclogtira sig de resultat som 
hittills vunnits vid samråd med de ovriga nordiska liinderna och i den 
omfattning som finnes erforderligt och Himpligt uppratthålla fortsalt 
nordisk kontakt. 

I strafflagberedningens uppdrag har ingått alt verkstalla en oversyn 
av giillande bestiimmelser angående registrering av brott och forseel
ser. Delvis har beredningen fullgjort sitt uppdrag genom alt i ett be
tankande 1953 avge forslag angående det allmiinna straffregistret1). 
Med hiinsyn till angeliigenheten av alt beredningens egentliga arbets
program utan tidsutdriikt kan fullfoljas, har beredningen begart be
frielse frAn att i fortsiittningen befatta sig med detta iimne. 

1 ) Se NTfK 1953 s. 181. 
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Justitieministern har nu tillkallat en utredningsman, riksåklagaren 
Maths He11mm1, for den fortsatta behandlingen av frl'lgan. I direktiven 
uttalas bl. a., alt utredningen har att overYiiga vilka grunder som bor 
tilliimpas vid den registrering, som fi:irekommer hos lokala polis- och 
åklagarmyndigheter, och i vad mån den kan begriinsas utan men for 
det polisiiira arbetet. Garantier bor skapas for att icke sådana register 
utnyttjas på ett siitt, som innebiir att man kringgår det striinga sekretess
skyddet betraffande det allmiinna straffregistret. Det bor utredas i 
vilka fall det foreligger ett beriittigat inh'esse hos enskilda foretag eller 
andra att crhålla uppgifter om straffrihet och på vilken viig delta 
intresse bor tillgodoses. Det sags att man kan ifrågasatta om de Iokala 
polisregistren o,·crhuvud taget hor f1'l anYiindas som upplysningskiilla 
for straffloshetsintyg. Åven eljest bor fonnerna och villkoren for ut
fiirdande aY straffloshetsintyg noggrant proYas. - l:tredningen har 
Yitlare bl.a. atl overse brottsrcgistreringcn och diirvid framfor allt 
undersoka i ,·ml mån dcnna kan hegriinsas samt uppmiirksamma even
tuclla brister i sekretesskyddet betriiffande de olika brottsregister som 
inriittats for speciella iin<lamål. 

Under riks<iagens vårscssion har frågor angående bckiimpandet a\' 
brottsligheten tilldragit sig stor uppmiirksamhet. I anledning av mo
tioner om ungtlomsbrottslighetcn uttalar allmiinna bcrcdningsutskottet 
i ett av riksdagen godkiint utlåtande, att av statistiken Cramgår alt den 
totala brottsmiingclen okat under scnarc år och alt ungdomsbrottcns 
relativa andel i denna likaså okat. Det kan diiremot icke med siikerhct 
konstateras alt ungdomsbrottsligheten okat i forhållande till ungdoms
kullarnas tillYlixt. Snabba, effektiva åtglirder kriiYs emellertid for att 
vidstriickta skadeverkningar skall kunna undvikas. Sedan utskottet 
framhållit betydeisen av forebyggande åtgiirdcr och diirvid pekat bl.a. 
på bostadsfrågan, skolans fostrande uppgiftcr och friimjandet av fri
tidsvcrksamheten, framhålles att åtskilliga utredningar pågår angående 
vad som bor goras for åtcranpassning av ungdomar som redan begMt 
brott, bl. a. inom strafflagberedningen och den nyligen tillsatta utred
ningen angående effektivare åtgiirder inom eftervård och annan kri
minalvård i frihet. Arbete pågår också for en forstiirkning av resur
serna inom kriminalvården och barnavården. Utskottet vill diirfor 
icke, såsom i motioner foreslagits, fororda tillsiittandet av någon ytter
ligare utredning. En samordning och oversyn av det redan tillgilngliga 
materialet inom olika departement bor emcllertid vcrkstiillas. 

Betriiffande planeringen på lång sikt anfor utskottet, alt brottslig
heten i hog grad iir betingad av samhiillsutvecklingcn. Denna sker 
snabbt och man måste foljaktligen riikna med alt brottslighctens ka
raktiir och omfattning på kort tid kan viiscntligt foriindras. Kriminal
vården och socialvården torde vidare komma alt kiinnetccknas av allt
mer differentierade behandlingsformer; cxcmpelvis frågan om samhan
del mcllan behandlingsformer och brottslighet torde hiirigenom bli 
mcr komplicerad. Enligt utskottels uppfattning foreligger ett behov av 
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ett organ for ovcrvakning av delta och vissa niirliggandc områden. Ett 
sådant organ borde ha till uppgift att folja utvccklingen på dcssa om
råden och framliigga forslag till åtgiirdcr. I organet bor mcdverka 
experter på olika områclen; 1h·en lekmannasynpunkkr bor vara repre
senterade. 

I nAgra motioner berores iiYen frågan om åtgiirder for alt effektivt 
minska bilstolderna. Forsta lagutskottct har i ullåtande over motio
nerna behandlat frågan om mojligheten att i någon form foreskriva 
obligatoriskt stoJclskydd for bilar. Utskottet framhåller till en borjan, 
alt den hoga frekvensen av motorfordonstillgrepp forefaller alt vnra en 
specifikt svensk foreteelse. Det framhålles att goda mojligheter finnes 
att åstadkomma tekniskt b iitlrc stoldskydd an som ingår i standard
utrustningen for de vanliga bilmodellerna. Full siikerhet mot tillgrepp 
kan visserligen ej vinnas genom sådana anordningar; det fin ns cmcller
tid fog for antagandet, att bland biltjuvarna finns åtskilliga, som kan 
bringa sina brottsliga avsikter till utforande endast till foljd av alt 
giingsc bilmodeller icke har effektivt stolrlskydd. 

For niirvarande pågår forhandlingar mellan represC'ntanter for 
staten och for bilimportorer O<.'h bilhandlare i syfle att på frivillig
betens Yiig åstadkonmrn att motorfordon i okn<l utstriickning forses 
med effektivt sloldskydd. Fiksta lagutskollet erinrar hiirom och finner 
angeliigct alt en utvecklini-: i <kn riktningcn åstaclkommes. Diirest en 
Yiisenlligt okad an,·iindninf.( a,· sti.il<lskydd ej kan i\viigabringas på an
nat siitt, forklarm· enwllcrtid utskollct , alt tiet ej hyser principie1Ia be
tiinklighetcr mod all en losning av frågan lagstiftnings\'agen upptages 
till iher\'iigandl'. Hc•triiffande en sådan lagstiftning utlalar utskoltet, all 
c•lt straffsanklioncrnt sladgande om skyldighct alt utrusta bil med 
stoldskydd icke med nodviinclighet behover forbinclas med bestiimmel
sc om straffsanklionerad skyldighet for foraren alt aUtid tillsluta dcnna 
Jåsanordning, då han liimnnr fordonet. 

Roxlunaanstalten har undet· Yåren li\'ligt debalterats i pressen. Också 
i riksdagen togs saken upp och i en interpellation begiirdes en ingående 
och omfattende redogorelse for forhållandena och de åtgiirder som 
planerades i syfte att snabbast mi.ijligt fl\ verksamheten in i en lugn 
och naturlig utYeckling. I silt S\'ar avvisade justitieministern påståendet 
om en fortroendekris och uttalnde, att anstaltens chef och psykolog 
framhållit alt anstalten bygger på riktiga principer och alt cUir redan 
har nåtts gocla behandlingsresultat i åtskilliga fall. Juslitieministern 
framholl all det ,·ar sjiih·klart att en anstalt av helt ny typ, med ny
byggda hus och ny personal, måste ha tid på sig all bygga upp sin 
Yerksamhet; vad som forekommit var att anstaltsledningen funnit vissa 
byggnadstekniska brister vidlåda anstalten, bl.a. i fråga om konstruk
tionen av ,·issa fonster och clorrar i anstaltsbyggnaderna. Dcssa brister 
ska)) avhjiilpas. I interpellationssYarct berordc justiticministe,:n vidare 
bl.a. frågan om kliente)ets sammansiittning. Han niimncle diin·icl att 
man, då ungdomsanstalterna från borjan inriittades, hade tiinkt sig att 
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de skulle vara anedda for såclana ungdomar som ingav goda forhopp
ningar och som diirfor borde varn mottagliga for uppfostrnn och ut
bildning. Det hade emellcrticl riilt snart visat sig alt clomstolarna var 
beniigna att i riilt stor utstriickning am•iinda ungdomsfiingelse a,·en for 
personer med psykopatisk liiggning eller med lydligt framlrlidandc 
ulvecklingshlimningar eller andra 1>sykiska anomalier. Denna domstols
praxis sanktionerades av hogsta domstolen år 1939 och ble,· diirefter 
iiven godklind av statsmakterna. Den hade emellertid medfort alt en 
stor del av ungdomsfiingelseklientelet var mera svårbehandl:tt iin man 
från borjan forutsatte. Att klientclct sålunda ,•ar svårbchandlat kiincle 
man val till, då Hoxtunaanstalten anlades, och dess utrustning både 
tekniskt och i frAga om personal hade berliknats hlil'for. :',len sjnlvfal
let vore det, då man overviigde vilka som lnmpade sig for behandling 
på en viss anstalt, mycket svårt alt ange granserna. Anstaltsledningen 
på Roxtuna syntes ha kommit till den uppfattningen, att domstolarna 
i vissa fall gåtl for långt och domt till ungdomsfiingelse iiven sådana 
som icke ar mottagliga for den dlirmcd avscdda vården och behand
lingen. Sjiilvfallet bor de problem som anstaltsledningen tagit upp noga 
overvfigas på grundval av den nya erfarenhet som vinnes vid anstalten, 
fortsatte justitieministern. Vad siirskilt gfillde behandlingen av grava 
psykopater va1· delta ett vittgående problem som icke bara giillde ung
domsanstalternas klientel. X ven om vissa griinsfall borde overforas till 
sinnessjukvård eller behandlas på skolor for psykiskt efterbli\'na, inne
bure delta icke någon generell kritik mot principerna for ,,år,len på 
Roxtuna. 

Riksdagen har nu godkiint proposition om sådana iindringar i straff
verkstiillighetslagen som år erforderliga for genomforandc aY grupp
indelning av anstalter for intagna som domts till forvaring eller inter
nering och anstalter for unga1 ); clessutom har anslagits medel for de 
kostnader delta drager med sig. Niir i enlighet hiirmed dessa två nyu 
anstaltsgrupper organiserals, kommer samtliga fångvårdsanstnlter att 
vara sammanforda i grupper. 

Riksdagen har vidare beviljat medel for uppfornnde av ersiittnings
anstalter for Långholmen samt av ett nytt kvinnofiingelse1 ) . 

Under slutet av 1955 intriidde en myckct kraftig stegring av nntalet 
intagna på fångvårdsanstalterna. Beliiggningen, som visserligen utvisar 
riitt stora siisongvarialioner, hade under de senasle tre åren hållit sig 
i stort sett stabil, då en plotslig okning intriiffade. Detta har medfort 
en mycket besviirande overbeliiggning. For alt liitta denna har en 
ornedelbar utbyggnad av fångvårdsanstalferna vid sidan av det mera 
långsiktiga programmet beslutats. Som mål for den omedelbara ut
byggnaden uppstlilles omkring 300 platser. Bl. a. tanker man uppfora 
en anstalt av ny typ for omkring 150 intagna; anstalten bor enligt riks
dagens mening omges av mur. Bland ytterligare utviigar diskuteras 
mojligheten alt utnyttja fristiillda militfira kaserner. 

Carl Holmherg. 
1) Jfr. NTfK 1955 s. 351. 


